

**Akademischer Kalender: Cockpit** → Knowledge → Info for students → General Information → Academic Calendar

**Veranstaltungskalender:** <https://www.unibz.it/de/events/>

## Sprachnachweis

Für die Studierenden im Bachelor, die sich ab dem akad. Jahr 2018/19 immatrikuliert haben gilt: um Projekte der höheren Studienjahre besuchen und die entsprechenden Prüfungen ablegen zu können, müssen Sprachkenntnisse auf Niveau B1 in der dritten Unterrichtssprache nachgewiesen werden.

Für die Studierenden im Bachelor, die sich vor dem akad. Jahr 2018/19 immatrikuliert haben sowie für die Studierenden im Master gilt: unabhängig von den erbrachten Sprachnachweisen können die Prüfungen für Projekte/Studios, Vorlesungen und Fachkurse in allen drei Unterrichtssprachen abgelegt werden.

Einzigste Ausnahme bilden die Sprachkurse der Fakultät, für deren Belegung der erbrachte Sprachnachweis in der jeweiligen Sprache erforderlich ist (-> siehe Abschnitt „Voraussetzungen“ im Syllabus der einzelnen Sprachkurse).

## Kursinhalte und Prüfungsmodalitäten - SYLLABI

Die Syllabi, in denen die angebotenen Lehrveranstaltungen beschrieben sind, können auf der Webseite unter „Angebotene Lehrveranstaltungen“ eingesehen werden:

BA-Design: <https://www.unibz.it/de/faculties/design-art/bachelor-design/course-offering/>

BA-Art: <https://www.unibz.it/de/faculties/design-art/bachelor-art/course-offering/>

MA-EcoSocial: <https://www.unibz.it/de/faculties/design-art/master-eco-social-design/course-offering/>

## Studienplan und Prüfungen

Sämtliche vom Studienplan vorgesehenen Pflichtfächer sind bereits im individuellen Studienplan der Studierenden eingefügt und genehmigt (-> siehe Cockpit > "Students' zone" > "Study Plan and Career").

Wahlfächer (sog. „free choice“-Kurse) und Wahlpflichtfächer (sog. „mandatory-optional“-Kurse) hingegen müssen von den Studierenden in den Studienplan eingefügt werden, sobald das Fakultätssekretariat die Studienpläne zum Bearbeiten öffnet. Die Studierenden werden per E-Mail über die Öffnung des Studienplans informiert. Diese erfolgt zweimal jährlich (im November für das Wintersemester, im April für das Sommersemester).

Ebenso wird die Öffnung der Prüfungssessionen (Winter-, Sommer- und Herbstsession) per E-Mail mitgeteilt. Die Prüfungsanmeldung ist nur für Kurse möglich, die im individuellen Studienplan eingefügt und genehmigt sind.

Jede(r) Studierende ist für die korrekte Ausfüllung des individuellen Studienplans sowie für die richtige Prüfungseinschreibung selbst verantwortlich.

## Free Choice Kurse (=Wahlfächer)

Der Studienplan sieht den Erwerb von 12 Kreditpunkten für Wahlfächer vor. Als Wahlfächer können folgende Kurse gewählt werden:

Kurse des eigenen Studienganges: dies können eigens als Wahlfächer angebotene Kurse sein, zusätzliche Sprachkurse oder auch Pflichtkurse, welche als Wahlfach wiederholt werden können (die wählbaren Kurse sind im Infoblatt zum aktuellen Lehrangebot veröffentlicht).

Kurse des Masterstudienganges: die Studierenden im Bachelor können jene Kurse des Masterstudienganges besuchen, die zu

**Academic Calendar: Cockpit** → Knowledge → Info for students → General Information → Academic Calendar

**Calendar of events:** <https://www.unibz.it/en/events/>

## Language certificates

For Bachelor students who have enrolled during or after the academic year 2018/19, the following applies: in order to attend projects of the higher study years and to be able to sit the corresponding examinations, language in the third teaching language must be certified to be at a B1 level.

For Bachelor students who matriculated before the academic year 2018/19 and for Master students, the following applies: regardless of the language certificates earned, the examinations for projects/studios, lectures and subject courses can be sat in all three teaching languages.

The only exception applies to the faculty language courses, for which proof of language proficiency in the respective language is required (-> see section "Requirements" in the syllabus of the individual language courses).

## Course contents and examination modalities - SYLLABI

The syllabi in which the offered courses are described can be viewed on the website under "Course Offering":

BA design: <https://www.unibz.it/en/faculties/design-art/bachelor-design/course-offering/>

BA type: <https://www.unibz.it/en/faculties/design-art/bachelor-art/course-offering/>

MA-EcoSocial: <https://www.unibz.it/en/faculties/design-art/master-eco-social-design/course-offering/>

## Study plan and examinations

All compulsory subjects outlined in the study plan are already included and approved in each students' individual study plan (-> see Cockpit > "Students' zone" > "Study Plan and Career").

Elective subjects (so-called "free choice" courses) and compulsory elective subjects (so-called "mandatory-optional" courses), on the other hand, must be inserted into the study plan by the students as soon as the Faculty Secretariat opens the study plans for editing, of which students are informed by e-mail. This takes place twice a year (in November for the winter semester, in April for the summer semester).

The opening of the examination sessions (winter, summer and autumn sessions) is also notified by e-mail. Examination registration is only possible for courses that are inserted and approved in the students' individual study plan.

Each student is responsible for the correct completion of their individual study plan as well as for correct exam enrolment.

## Free Choice Courses (= Electives)

The study plan requires 12 credit points obtained from elective courses. The following courses can be chosen as electives:

Courses of the own course of studies: these can be courses offered as optional subjects, additional language courses or also compulsory courses, which can be repeated as optional subjects (the selectable courses are published in the course offer's current info sheet).

Courses of the Masters programme: students enrolled in the Bachelors programme can select courses of the Masters

Semesterbeginn im Infoblatt zum aktuellen Lehrangebot aufgelistet sind.

Kurse des Bachelor: die Studierenden im Master können jene Kurse des Bachelorstudienganges besuchen, die zu Semesterbeginn im Infoblatt zum aktuellen Lehrangebot aufgelistet sind.

Wahlpflichtfächer: Hierbei handelt es sich um Pflichtfächer, die jedoch innerhalb einer Gruppe von angebotenen Lehrveranstaltungen frei gewählt werden können. Die Wahlmöglichkeiten sind im Studienmanifest des jeweiligen Immatrikulationsjahres ersichtlich. Nachdem alle vom Studienplan vorgesehenen Kreditpunkte für die Wahlpflichtfächer erworben worden sind, können die restlichen Wahlpflichtfächer als Wahlfächer belegt werden.

Ab Öffnung des Studienplans können die gewünschten Wahlfächer im Studienplan ausgewählt werden. Das Fakultätssekretariat kontrolliert die Auswahl und genehmigt den Studienplan. Danach ist die Prüfungsanmeldung möglich.

Kurse anderer Fakultäten: die Studierenden müssen mit dem Fakultätssekretariat das den gewählten Kurs organisiert sowie eventuell dem Lehrenden des Kurses abklären, ob dieser besucht werden kann. Danach muss ein Antrag an den Studiengangsrat (per E-Mail an: [design-art@unibz.it](mailto:design-art@unibz.it)) für die Genehmigung gestellt werden (die Fristen für die Anträge werden per E-Mail vom Fakultätssekretariat mitgeteilt). Im Antrag sind der Titel, Prüfungscode und Anzahl der KP der Lehrveranstaltung anzugeben sowie die Fakultät, an welcher der Kurs angeboten wird. Der Studiengangsrat überprüft, dass der gewünschte Kurs für den Studiengang inhaltlich relevant ist. Sobald der Antrag genehmigt wird, wird der Kurs als Wahlfach im Studienplan eingetragen. Danach können sich die Studierenden zur Prüfung anmelden.

Bei Fragen oder Unklarheiten zum Studienplan oder zu den in diesem Vademecum angegebenen Informationen kontaktieren Sie bitte das Fakultätssekretariat während der Öffnungszeiten oder per E-Mail: [design-art@unibz.it](mailto:design-art@unibz.it).

#### **Öffnungszeiten des Fakultätssekretariat:**

MO, FR: 10 - 12

DI, DO: 09:00 – 12:00

MI: geschlossen

programme as electives. These are listed at the beginning of each semester in the course offering information sheet.

Bachelors courses: students in the Masters programme can also attend courses of the Bachelors programme, which are listed at the beginning of each semester in the course offering information sheet.

Elective subjects: These are compulsory subjects, however which can be freely chosen within a group of courses offered. The options are shown in the study manifesto of the respective year of enrolment. After all credit points for elective courses required by the study plan have been acquired, the remaining elective subjects can be taken as elective subjects.

Once the study plan has been opened for editing, the desired electives can be selected in the study plan. These selections are checked by the Faculty Secretariat before approval. Once approval is granted, examination registration is possible.

Courses offered by other faculties: students can select courses from other faculties, if the Faculty Secretariat and course teachers approve it. To get approval, an application must be submitted to the Study Course Council (by e-mail to: [design-art@unibz.it](mailto:design-art@unibz.it)) for approval (the deadlines for applications will be communicated by e-mail from the Faculty Secretariat). The application must indicate the title, examination code, number of credit points of the course as well as the faculty in which the course is offered. The Study Course Council verifies that the desired course is relevant to the content of the programme. As soon as the application is approved, the course is entered in the study plan as an optional subject. Students can then register for the examination.

If you have any questions or doubts regarding the study plan or the information provided in this Vademecum, please contact the Faculty Secretariat during opening hours or by e-mail: [design-art@unibz.it](mailto:design-art@unibz.it).

#### **Opening hours of the Faculty Secretariat:**

MO, FRI: 10:00 – 12:00

TU, TH: 09:00 – 12:00

WE: closed